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Ministr Stanjura k připravované změně FKSP 

Začne platit od ledna 2025?  

 

 

 

 

Markéta Seidlová, místopředsedkyně ČMOS pracovní-
ků školství přišla letos na červnové školské tripartitě 
s návrhem týkajícím se tvorby FKSP.  

Uvedla, že jeho výrazná redukce ze 2 % na 1 % v rámci 
konsolidačního balíčku v praxi naráží na velkou kritiku. Z 
1 % je ještě striktně stanovena povinnost polovinu využít 
na příspěvek na produkty spoření na stáří. Tato povinnost 
by měla být podle M. Seidlové zrušena, aby fond mohl 
plnit své zákonné poslání.  

V červenci se uskutečnilo jednání zástupců odborových 
svazů rozpočtové sféry s ministrem Stanjurou, na kterém 
veřejně slíbil, že účelově vázanou část spoření na stáří v 
zákoně zruší. Školy a školská zařízení velmi uvítaly tento 
příslib, že od ledna 2025 by mělo dojít v oblasti FKSP ke 
změně tak, že z 1 % přídělu nebude povinné polovinu 
využívat na produkty penzijního spoření.  

Ministra financí Z. Stanjury jsme se zeptali, v jaké  
legislativní fázi je nyní tato změna a zda je reálné, že 
nařízení skutečně začne platit od 1. ledna příštího  
roku, jak bylo slíbeno. A zde je odpověď MF. 

Návrh na změnu v oblasti fondu kulturních a sociálních 
potřeb je v současné době před třetím čtením v Poslanec-
ké sněmovně Parlamentu ČR (viz pozměňovací návrh 

rozpočtového výboru ke sněmovnímu tisku č. 700). MF 
učinilo maximum, aby byla změna přijata k avizovanému 
datu. Jsou však obavy, že vzhledem k aktuální délce   
legislativního procesu, který MF nemohlo předvídat, je 
možné, že příslušné změny v souvislosti s FKSP mohou 
vejít v účinnost později než 1. ledna 2025.  

Pokud by skutečně k tomuto zpoždění došlo o pár 
měsíců, jak se na tuto situaci s přípravou rozpočtu 
FKSP na rok 2025 mohou organizace připravit? Ptáme 
se Markéty Seidlové.  

To není dobrá zpráva, byla by to velká komplikace. Ze 
zákona musí organizace stanovit rozpočet a pravidla   
čerpání na začátku roku, tudíž by to bylo podle staré   
legislativy, kde je povinnost účelově vázat nejméně 50 % 
z rozpočtovaného základního přídělu k 1. 1. daného roku 
na produkty spoření na stáří zaměstnanců. Kdyby změna 
měla být např. k 1. 3. 2025, není jasné, jak by se rozpočet 
řešil, jak by se řešily zůstatky z vázané části z roku 2024. 
Očekávám tedy od MF jasné stanovisko a budeme vyža-
dovat, jak postupovat v případě, že příslušné změny v 
souvislosti s fondem se nestihnou do konce roku schválit.  
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Místopředsedkyně školských odborů M. Seidlová a ministr financí Z. Stanjura 

Mikuláš Bek na konferenci Školství 2025 

František Dobšík na konferenci Školství 2025 

Jiří Zajíček na konferenci Školství 2025 

Konference Školství 2025 
Začátkem prosince proběhla tradiční konference 

„Školství 2025“, pořádaná Unií zaměstnavatelských 

svazů a pod záštitou předsedy vlády Petra Fialy            

i ministra školství Mikuláše Beka.  

Také letos nabídla prostor pro širokou diskusi o budouc-

nosti českého vzdělávacího systému. Zúčastnilo se jí mj. 

přes 500 ředitelů škol a představitelé všech vlivných aso-

ciací a organizací působících ve školství. Konference 

ukázala, že ačkoliv české školství čelí velkým problémům 

a výzvám, ochota a vedení dialogu je jedinou cestou k 

hledání řešení. K platům a financování regionálního škol-

ství v roce 2025 vystoupil František Dobšík, předseda 

školských odborů. K rizikům chystaného převodu financo-

vání nepedagogických pracovníků pod kraje a obce, na 

která upozorňují i odbory, vystoupil předseda Unie 

školských asociací – Czesha Jiří Zajíček… 

Článek o konferenci bude zveřejněn v Týdení-
ku ŠKOLSTVÍ č. 1-2/2025 a na webu zde:  

http://www.tydenik-skolstvi.cz/
http://www.tydenik-skolstvi.cz
http://www.tydenik-skolstvi.cz/
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Podle dotazníkového šetření „Mapa školy“ většina 
nepedagogických pracovníků pracuje pro své školy 
ráda, navzdory nízkém finančnímu ocenění. 

Premiér Petr Fiala odpálil společenskou rozbušku. V 
čase, kdy se jeho vláda ve všech průzkumech dostá-
vá na velmi nízkou úroveň důvěry, slíbil, že pokud 
dostane šanci na další volební období, pozvedne   
české mzdy a platy na úroveň Německa.  

Zní to jako populistický výkřik, který má zaujmout a přitáh-
nout voliče. Premiér ho hájí tím, že je konečně třeba, aby 
ČR byla sebevědomá a měla velké cíle a vize. To je velmi 
chvályhodné, ale nezní to moc důvěryhodně od představi-
tele, jehož vláda proslula neplněním důležitých programo-
vých slibů.   

● Konec levných učitelů 

Když zaostávání českých platů a mezd ve srovnání s  
jinými zeměmi už bylo ostudné, přišla v roce 2015 odboro-
vá centrála ČMKOS s kampaní Konec levné práce a o rok 
později školské odbory navázaly iniciativou Konec       
levných učitelů. Dlouhodobým cílem bylo, aby průměrné 
učitelské platy dosáhly 130 % průměrné mzdy.  

Petr Fiala je bývalý ministr školství, vysokoškolský učitel. 
Komu už má víc ležet na srdci kvalita vzdělávání a s tím 
související téma učitelských platů? Historického maxima 
dosáhl vývoj platů kantorů za vlády jeho rivala Andreje 
Babiše v roce 2021. Tehdy se ČR dostala na úroveň    
průměru zemí EU27 i OECD. Pak už bohužel následuje 
pokles, ten bude i v roce 2024, ale možná i v letech 2025 

 Kdy budou mít naši učitelé platy jako v Německu a Rakousku? 

a 2026. Paradoxně i přesto, že vláda Petra Fialy zakotvila 
do zákona úroveň relativních platů učitelů ve výši 130 % 
průměrných mezd v ekonomice (mj. cíl kampaně Konec 
levných učitelů). Objem na tyto platy sice školy dostaly, 
aby však ředitelé udrželi chod škol, jsou nuceni je využí-
vat i na platy ostatních zaměstnanců škol. Je to taková 
priorita po česku, v zákoně to máme, ale s jeho naplně-
ním si poraďte, jak umíte. 

● Jízda z kopce 

Pokud by se měl podíl školských výdajů na HDP v roce 
2025 vrátit na průměr zemí EU27 z roku 2021, musely by 
být výdaje o zhruba 40 mld. Kč vyšší, jak ukazuje studie 
„Platy učitelů v roce 2023 a výhled: Jízda z kopce, IDEA 
červen 2024“. V této souvislosti je pak dohánění platů     
německých či rakouských učitelů ve hvězdách.  

V roce 2023 relativní platy učitelů všech věkových skupin 
podruhé v řadě poklesly. Nejatraktivnější zůstávají platy 
nejmladších učitelů do 30 let. Naopak relativně nejnižší 
zůstávají platy učitelů středního věku 30–49 let. Učitelské 
platy totiž s věkem, přesněji s roky praxe, oproti většině 
ostatních profesí vyžadujících VŠ vzdělání rostou pomale-
ji (i v mezinárodním srovnání), ale zato po celou dobu 
učitelské kariéry. 

● Německo 

Průměrný plat učitele v Německu se pohybuje kolem   
106 000 Kč měsíčně (2023). 

● Rakousko 

V Rakousku je průměrný plat učitele přibližně 77 710 Kč 
měsíčně (2023). 

● Česká republika 

V České republice je průměrný plat učitele kolem 49 000 
Kč měsíčně (2023). 

(V MŠ je průměr 40 500 Kč, v ZŠ na prvních stupních    
51 084 Kč, ve vyšších ročnících a na středních 
školách 52 332 Kč.) 

Učitelé chybí v celé EU, i v zemích, kde mají 
podstatně vyšší platy než v ČR. Celý článek 
naleznete na webu svazu zde: 

Premiér Petr Fiala vystoupil počátkem prosince 
2024 na konferenci Školství 2025 v Praze 

Konference ETUCE 2024 

Hlavní konference ETUCE se koná každé čtyři roky a 

je nejvyšším řídícím orgánem ETUCE. Během této   

významné události se určuje další politika organizace, 

zásady činnosti a program. Delegáti konference také volí funkcionáře ETU-

CE (prezidenta a viceprezidenty) a další členy výboru ETUCE (ETUCE 

Committee), přijímají rozpočet ETUCE na stanovené období a řeší otázky 

spojené se stanovami a jejich změnami. Novým prezidentem ETUCE byl 

zvolen John MacGabhann z irského TUI, který vystřídal Larryho Flanaga-

na. John MacGabhann ve svém nástupním projevu zdůraznil, že je 

důležité pozorně naslouchat členům, efektivně rozdělovat zdroje a 

zabývat se dlouhodobou budoucností vzdělávání. 

Celý článek s fotogalerií je na webu školských odborů  zde: 
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